







教育部 主管 中南大学 主か

首页 | 期刊简介 | 本刊消息 | 投稿指南 | 审稿流程 | 编辑流程 | 征订启事 | 付款方式 | 下载中心 | 相关期刊 | 开放获取 | 联系我们 | 编辑园地

论文摘要

中南大学学报(自然科学版)

ZHONGNAN DAXUE XUEBAO(ZIRAN KEXUE BAN) Vol.40 No.4 Aug.2009

[PDF全文下载] [全文在线阅读]

文章编号: 1672-7207(2009)04-0897-07

氢氧化铝晶体生长习性的Morphology分析

吴争平, 尹周澜, 陈启元, 李 洁

(中南大学 化学化工学院 化学工程与技术博士后流动站,湖南 长沙,410083)

摘 要:对氢氧化铝晶体生长习性进行Morphol ogy理论研究,明确氢氧化铝晶粒长大后的晶粒形态特征及氢氧化铝的理论晶体生长习性。首先,用BFDH法说明了生长过程中最重要的面;其次,采用晶体平衡形态(Equi l i bri um morphol ogy)法,用Morphol ogy程序对氢氧化铝3×4×2超晶胞及其(001),(100),(010),(011),(110),(101)和(112)面真空sl ab模型进行平衡形态计算,计算结果与实验结果吻合,很好地预测了各显露面族(001),(100),(010),(011),(110),(101)和(112)面族。理论生长习性计算结果表明,氢氧化铝3×4×2超晶胞及其各表面真空sl ab模型的生长习性差异显著;氢氧化铝(gi bbsi te)超晶胞趋向于生长为准六棱柱或厚的准六角板状晶体;(001),(100)和(010)面sl ab基本上是生长为楔板状晶体;(110),(101)和(112) sl ab的晶体形态则趋向于生长为较细长的棒状晶体;(011) sl ab的生长形态介于楔板状和棒状之间,很可能生长为较薄的片状晶体。

关键字: 氢氧化铝; 超晶胞; 生长习性; 晶体形态

Morphology analysis on crystal growth habit of gibbsite

WU Zheng-ping, YIN Zhou-lan, CHEN Qi-yuan, LI Jie

(Postdoctoral Exchange Station of Chemical Engineering and Technology, School of Chemistry and Chemical Engineering, Central South University, Changsha 410083, China)

Abstract:By analyzing the crystal growth habit of gibbsite theoretically using Morphology program, the morphology character of crystal grain and the theoretic habit of gibbsite were studied. Firstly, the important faces of the process of precipitation of sodium aluminate were calculated preparatory using Bravais-Friedel Donnay Harker (BFDH) method. Secondly, the equilibrium morphology calculations were processed on gibbsite $3\times4\times2$ super cell and its (001), (100), (010), (011), (110), (101) and (112) slab models. The calculation results are coincident with experimental results, and the theoretic estimation about unfold faces such as (001), (100), (010), (011), (110), (101) and (112) faces is quite good. The theoretic habit calculation indicates that gibbsite super cell is inclined to form crystal with quasi hexagonal prism or thick hexagonal angle slab shapes. (001), (100) and (010) slab models are inclined to form wedge slab shape, (110), (101) and (112) slab models are likely to form slim stick shape.

Key words: gibbsite; super cell; growth habit; crystal morphology

版权所有: 《中南大学学报(自然科学版、英文版)》编辑部

地 址:湖南省长沙市中南大学 邮编: 41008

电话: 0731-88879765 传真: 0731-88877727

电子邮箱: zngdxb@mail.csu.edu.cn 湘ICP备09001153号